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Vážený pane předsedo, 

děkujeme Senátu za jeho stanovisko k návrhu nařízení Evropského parlamentu a Rady o 

udržitelném používání přípravků na ochranu rostlin a změně nařízení (EU) 2021/2115 

(COM(2022) 305 final). 

Oceňujeme, že Senát podporuje návrh, jehož cílem je podpořit udržitelnější a cílenější 

používání pesticidů, a to omezením těch nejrizikovějších z nich. Uznáváme a chápeme 

obavy Senátu, pokud jde o ambici návrhu zakázat veškeré používání pesticidů ve všech 

citlivých oblastech, a zejména pokud jde o důsledky, které by toto ustanovení mohlo mít 

pro zemědělství v těchto oblastech. 

Bereme na vědomí žádost Senátu, aby metodologie výpočtu vnitrostátních cílů pro 

snižování chemických pesticidů byla spravedlivá, zatěžovala členské státy rovnoměrně a 

plně zohledňovala intenzitu používání pesticidů v členských státech a jejich dosavadní 

úsilí v této oblasti. Komise se zúčastnila několika technických zasedání s členskými státy 

uspořádaných Radou, na nichž členské státy předložily konkrétní návrhy, jak by mohla 

být metodologie případně změněna. 

Bereme na vědomí názor Senátu, že v případě lokalit sítě Natura 2000 není nutné 

aplikaci pesticidů zcela zakazovat, neboť část těchto území se využívá pro zemědělskou 

činnost a zákaz aplikace pesticidů by v několika členských státech měl rovněž dopad na 

značnou část rozlohy zemědělské půdy. Prostřednictvím portálu pro zlepšování právní 

úpravy obdržela Komise k návrhu přibližně 9 000 připomínek veřejnosti. Někteří zástupci 

veřejnosti kritizují navrhovaný zákaz používání veškerých pesticidů ve všech citlivých 

oblastech jako příliš ambiciózní, neboť může mít negativní důsledky pro zemědělskou 

produkci v těchto oblastech. Jak potvrdila komisařka Kyriakidesová na zasedání Rady 

pro zemědělství a rybolov dne 26. září 2022, Komise pečlivě naslouchá vyjádřeným 

obavám a zpětné vazbě a je nakloněna možným řešením a proveditelným kompromisům. 

Shrnutí obdržených připomínek bude předáno Evropskému parlamentu a Radě, aby 

mohly být zohledněny při interinstitucionálních jednáních o návrhu. Dne 15. listopadu 

2022 předložily útvary Komise Radě a Evropskému parlamentu neformální pracovní 

dokument, v němž nastínily možné alternativy a kompromisy ohledně navrhovaného 
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ustanovení o citlivých oblastech, a v rámci jednání pracovní skupiny Rady se rovněž 

konalo zvláštní technické zasedání. 

Bereme na vědomí, že Senát považuje za žádoucí, aby se uživatelé pesticidů, distributoři 

a poradci průběžně vzdělávali, přičemž důraz musí být kladen i na nezávislost poradců, 

aby bylo zvyšováno povědomí o problematice pesticidů a aby o nich byly zveřejňovány 

klíčové informace. Komise v návrhu přikládá této odborné přípravě a poradenství velký 

význam a těší se na diskusi o těchto aspektech s Evropským parlamentem a Radou v 

rámci interinstitucionálních jednání o návrhu. 

Bereme na vědomí, že Senát podporuje vyplácení finančních kompenzací zemědělským 

producentům na pokrytí nákladů vyplývajících z nových požadavků v oblasti používání 

chemických pesticidů, a rovněž výzvu Senátu, aby tyto kompenzace byly poskytovány z 

jiných finančních zdrojů EU než ze společné zemědělské politiky, jelikož strategické 

plány SZP jsou již de facto hotové a při jejich přípravě se s tímto typem podpory 

nepočítalo. Z posouzení strategických plánů společné zemědělské politiky, které provedla 

Komise, vyplývá, že existují relevantní nástroje, které členské státy používají k výraznému 

omezení používání pesticidů, jako je například podpora zavádění zásad integrované 

ochrany rostlin proti škůdcům (jako je upřednostňování mechanické nebo biologické 

ochrany před škůdci) do jejich ekorežimů nebo požadavek úplného zákazu pesticidů v 

konkrétních oblastech nad rámec povinností podle dobrého zemědělského a 

environmentálního stavu. Kompenzační platby v rámci sítě Natura 2000/rámcové 

směrnice o vodě jsou příkladem nástroje pro rozvoj venkova, který několik členských 

států používá k řešení opatření na omezení pesticidů, a samozřejmě existuje mnoho 

agroenvironmentálních a ekologických intervencí, které odměňují opatření, jež snižují 

závislost na chemických pesticidech a jejich používání. Tyto aspekty budou projednány s 

Evropským parlamentem a Radou v rámci interinstitucionálního jednání o návrhu. 

Souhlasíme s tím, že Senát klade důraz na potřebu zvýšit na trhu dostupnost 

alternativních účinných látek, které jsou bezpečné pro zdraví lidí, zvířat i pro životní 

prostředí a které by umožnily rychlé nahrazení zvláště nebezpečných chemických 

pesticidů. Komise na těchto aspektech s členskými státy a příslušnými zúčastněnými 

stranami intenzivně spolupracuje a konkrétně podporuje výzkum a vývoj alternativních 

látek a usnadňuje jejich schvalování a následné povolování pro použití členskými státy. 

Souhlasíme se Senátem, že široká dostupnost alternativních látek též usnadní provádění 

integrované ochrany rostlin. 

Dne 4. ledna 2023 útvary Komise rovněž zveřejnily analýzu faktorů ovlivňujících 

potravinové zabezpečení po válečné agresi Ruska proti Ukrajině1.  

 

 

                                                 
1 https://commission.europa.eu/publications/analysis-main-drivers-food-security_en 
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Doufáme, že jsme uvedenými vysvětleními dostatečně reagovali na připomínky Senátu, a 

těšíme se na další pokračování vzájemného politického dialogu. 

 

S pozdravem 

 

 

 

Maroš Šefčovič     Stella Kyriakides 

místopředseda      členka Komise 
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